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Ministerstvo investícií s univerzitami spustili realizačnú fázu kompetenčných centier kybernetickej bezpečnosti

04. 04. 2025

1 minúta čítania

Sekcia kybernetickej bezpečnosti MIRRI SR v spolupráci s akademickým sektorom úspešne začala realizačnú fázu projektov na
skvalitnenie vzdelávania a zabezpečenie spôsobilostí v oblasti kybernetickej bezpečnosti (ITVS – Informačné technológie vo verejnej
správe).

V rámci tejto iniciatívy budú zriadené kompetenčné centrá kybernetickej a informačnej bezpečnosti na šiestich univerzitách:

Technickej univerzite v Košiciach, Žilinskej univerzite v Žiline, Slovenskej technickej univerzite v Bratislave, Univerzite Pavla Jozefa
Šafárika v Košiciach, Univerzite Konštantína Filozofa v Nitre a Univerzite Komenského v Bratislave.

Centrá budú podporené finančnými prostriedkami z Plánu obnovy a odolnosti SR vo výške viac ako 8 miliónov eur.

Cieľom je nielen zvýšiť úroveň odbornosti a pripravenosti na nové výzvy v digitálnom svete, ale aj podporiť inovatívne riešenia a
spoluprácu medzi akademickými inštitúciami a verejným sektorom.

Zdroj: Ministerstvo investícií, regionálneho rozvoja a informatizácie SR
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NCDTV spúšťa prihlasovanie na ďalšie inovačné vzdelávanie

Comments

Každá škola má možnosť mať vyškoleného digitálneho koordinátora

Národné centrum pre digitálnu transformáciu vzdelávania (NCDTV), ktoré má svoje pracoviská na Univerzite Pavla Jozefa Šafárika v
Košiciach a na Univerzite Komenského v Bratislave, spúšťa prihlasovanie na ďalšie inovačné vzdelávanie pre pozíciu školského
digitálneho koordinátora. Jeho hlavným cieľom je pripraviť učiteľov na vykonávanie konkrétnych krokov smerujúcich k digitálnej
transformácii školy. Vzdelávanie je súčasťou národného projektu Digitálna transformácia vzdelávania (NP DiTEdu) a pre učiteľov je
bezplatné. Projekt má kapacitu vyškoliť školského digitálneho koordinátora pre každú školu na Slovensku.

„Školský digitálny koordinátor je kľúčový pre digitálnu transformáciu školy. Je manažérom a lídrom zmien vo vzdelávaní, ktoré prinášame
do škôl. Ako pedagogický zamestnanec pomáha učiteľom efektívne využívať digitálne technológie a podporuje aktívne učenie žiakov.“
hovorí Dušan Šveda, odborný garant projektu.

Gestorka vzdelávania a podpory školských digitálnych koordinátorov, Katarína Kozelková: „Vzdelávanie zahŕňa štyri hlavné témy, ktoré
presvedčia účastníkov, že digitálna transformácia školy je dobrým spôsobom, ako zlepšiť vzdelávanie žiakov. Digitálny koordinátor získa
prehľad o digitálnych kompetenciách žiakov a učiteľov a pochopí ich dôležitosť. Účastníci si tiež začnú pripravovať akčný plán školy na
podporu digitálnej transformácie.“

Po ukončení vzdelávania sa digitálni koordinátori môžu stať súčasťou celoslovenskej komunity Klubu digitálnych koordinátorov, ktorá má
momentálne 527 členov.

V školskom roku 2025/2026 sa pripravujú dva turnusy vzdelávania školských digitálnych koordinátorov, a to so začiatkom v septembri a
vo februári. Prihlasovanie na septembrové inovačné vzdelávanie je už spustené. Viac informácií vrátane spôsobu prihlásenia je možné
nájsť na stránke www.ncdtv.sk.

KONTAKT PRE MÉDIÁ:

Stanislava Laurinčíková

Národné centrum pre digitálnu transformáciu vzdelávania

Univerzita P.J. Šafárika v Košiciach

stanislava.laurincikova@upjs.sk

0908 275 281

Komentáre
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Na Slovenskú okúsil, ako sa trestá úspech

Paleobiológ M. Kundrát zo skamenelín číta príbehy pravekých zvierat.

Paleobiológ Martin Kundrát je svetoznámym slovenským vedcom, ktorý zo skamenelín číta nové príbehy pravekých zvierat. Hovoríme s
ním nielen o objave dinosaurích stôp v tatranskej Tichej doline.

Nepoznám chalana, ktorý by si do školského zošita nekreslil dinosaury. Aj vy ste takto začínali?

Nie celkom. Pamätám si, keď ma na testoch vyspelosti, ktoré mali ukázať, či môžem nastúpiť do základnej školy o rok skôr, pani doktorka
vyzvala, aby som nakreslil najobľúbenejšie zviera. Bol ním slon. Dal som ho za chvíľu ľavou rukou, lebo som ľavák. Kreslil som rád a
myslím, že pomerne dobre. Spomínam si na jeden výkres, mal som vtedy hádam štyri, päť rokov, ktorým bola krajinka s palmami v
pozadí, do ktorej som nastrkal toľko zvierat, koľko sa len vošlo.

Prečo vás príroda a zvieratá v nej od detstva zaujímali?

Viedli ma k tomu rodičia. Otec ma brával pravidelne do prírody na rôzne výlety. Vďačím mu za to, že vo mne vypestoval cit k prírodnému
prostrediu, k rovnováhe, ktorá v nej panuje. Bol som nadšený množstvom živočíchov a rastlín, ktoré som tam mohol pozorovať. Tento
svet ma doslova fascinoval. Čím som bol starší, tým viac som si prial dozvedieť sa o ňom čo najviac a pochopiť jeho podstatu. V tomto
poznávaní kľúčovú úlohu aj knihy.

Paleobiológ Martin Kundrát. (zdroj: Viera Legerská)

Knihy?

Mama bola učiteľka. Knihami sme boli doma obklopení. V nich som od detstva hľadal odpovede na otázky, ktoré ma zaujímali.

A spomínate si aj na moment, v ktorom ste si povedali, že vašou profesiou bude paleontológia?

Prišlo to postupne. Ale tým prvým momentom, takým motivačným nakopnutím, boli české knihy profesora Josefa Augustu Ztracený svět,
Z hlubín pravěku a Zavátý život, ktoré ilustroval majster Zdeňek Burian, ilustrátor a zakladateľ československého paleoartu.

Prečo ste pri nich spozorneli?

Boli v nich zvieratá, ktoré som dovtedy nepoznal. Bol to neopakovateľný a podmanivý pocit. Niečo úplne nové, iné, neznáme. Veľmi som
túžil spoznať tento tajomný svet. V tom čase som ešte nevedel čítať, fascinovali ma iba obrázky. Neskôr som zvládol aj text a kontúry
môjho budúceho povolania boli na svete.

Ihneď to bola paleontológia?

Kdeže! Vtedy som o nej nevedel nič. No určite som cítil, že zvieratá ma budú sprevádzať celý život. Otázka bola, či po umeleckej stránke,
alebo vedecky. Nakoniec vyhrala pedagogika. Veľmi som si vážil niektorých učiteľov, ktorí sa nám venovali na základnej škole, a neskôr
na gymnáziu v Humennom. Vedeli nás, deti, študentov, nadchnúť pre prírodu a jej tajomstvá. Boli mojim vzorom, identifikoval som sa s
nimi a chcel som byť taký ako oni. Istý čas som rozmýšľal aj o štúdiu archeológie, ale tento odbor bol na úrovni stredoškoláka z
Humenného bežne nedostupný. Až po skončení vysokoškolského štúdia vo mne driemajúci pravek opäť ožil, tentokrát už navždy.

Takže ste si vybrali?

Bol som už vzdelanejší. Vydal som sa po ceste evolúcie živočíchov do ďalekého praveku našej Zeme. Na Slovensku i vtedy to bolo čosi
výnimočné. Nezabudnem, ako ma klopaním na čelo zobúdzal istý docent zo sna o dinosauroch. Neodradil ma. Ale, nebránil mi. Vedel, že
som na správnej ceste a bol som natoľko cieľavedomý a vytrvalý, že som z nej nezišiel doteraz.

Usudzujem, že asi nebola priamočiara?

Mala rôzne štádia postupného približovania k cieľu, ktorý dovtedy na Slovensku nikto nedosiahol. Najprv som vsadil na embryológiu a
štúdium zárodkov krokodílov a vtákov, ktoré sú žijúcimi modernizovanými formami dinosaurov. Po pádoch a zakopnutiach prišli prvé
úspechy, zahraničné študijné cesty, expedície, objavy... Sen sa začal meniť na skutočnosť.

Teda nie na Slovensku.
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To veru nie. Tu doma som okúsil, ako sa trestá za úspech. Pripravil som päťročnú expedíciu do Hajnáčky, ktorá bola mimoriadne
úspešná už v prvom roku. Odmenou bol úrad práce. Nikdy som svoje viac nevidel. Kariéru si na nich bez hanby stavali iní. Bol som pre
niekoho príliš mladý, aby som si mohol dovoliť uvažovať o témach, ako je založenie slovenského paleontologického múzea mimo
Bratislavy.

Preto nasledoval váš odchod do Čiech?

Rigoróznu i dizertačnú prácu na tému archosaurov (skupina, do ktorej patria dinosaury; pozn. red.) som obhájil na Karlovej univerzite v
Prahe. Dizertáciu som napísal i obhajoval v angličtine. Pamätám si, ako jeden z oponentov, profesor Lennart Olson z renomovanej
univerzity v Jene, začal slovami, že toto nie je dizertačná práca. A pokračoval, že v Nemecku by išlo o prácu habilitačnú.

Teda, uznanie. Potešilo vás to?

Isteže. Lenže, žiadny pocit zadosťučinenia vás neuživí a nenaplní vaše ciele. Vydal som sa po mojej ceste ďalej. V nasledujúcich rokoch
som prijal viacero ponúk pôsobenia na zámorských i európskych pracoviskách, konkrétne v Austrálii, Kanade, USA či vo Švédsku.

Na expedícii v púšti Gobi. (zdroj: ©Martin Kundrát)

Máte za sebou viaceré významné objavy na expedíciách v Kanade, USA, Argentíne, Rusku, Číne, na Novom Zélande, v Iráne či
Uzbekistane, patríte medzi vedeckú špičku na svete v odbore paleobiológie či paleontológie, vašu prácu uznávajú významné vedecké
pracoviská nielen v Európe. Pred niekoľkými rokmi ste sa vrátili na Slovensko. Prečo?

Do zahraničia som vycestoval preto, aby som mohol ako vedec dorásť a osvojiť si hodnoty, na ktorých vyspelé krajiny budujú svoj
vedecký potenciál. A vrátil som sa preto, aby som mohol prispieť k transformácii vedy u nás – v oblasti hodnotovej, metodickej, tematickej
a kvalitatívnej.

Ako veľmi slovenská veda takúto transformáciu potrebuje?

Veľmi. Včera bolo neskoro. Budem hovoriť viac všeobecne než len o mojej odbore. Keď človek detailnejšie spoznáva stav vedy u nás,
musí jasne vidieť, že sa v nej mrhá talentami. Nemôžu vyrásť vedľa niekoho, kto to nedovolí, pretože ten človek sa cíti vo svojej
„riadiacej“ funkcii ohrozený. Vo vedeckej spoločnosti je príliš veľa sebadeštrukcie, závisti, intríg, pomstychtivosti, osobných sporov,
malichernosti, malosti, neprajnosti, veľkohubosti a hlúposti. Nedokážeme sa tešiť z úspechov úspešných, nedokážeme sa nimi motivovať.
U nás je to stále o socialistickom upevnení sa v nejakej pozícii a olepení titulmi, za ktorými je často ukrytá prázdnota, pocit
menejcennosti, strach z vlastnej priemernosti a obavy z odhalenia nepotrebnosti.

A často sa argumentuje aj tým, že chýbajú peniaze...

Nie je to len o peniazoch, ako neustále nariekame. Ba ani o tom, žeby sme nedosiahli na témy medzinárodného či globálneho dosahu,
ktoré by sme dokázali riešiť. Je to o našej neschopnosti pochopiť, že sa točíme stále v kruhu podpriemernosti. Akceptovali sme spôsob
fungovania vedy, ktorý nás ako krajinu knokautoval na vedľajšiu koľaj. Namiesto toho, aby sme sa kriticky pozreli do zrkadla, naliali si
čistého vína, nezahmlievali situáciu, a nabrali odvahu urobiť historickú reorganizáciu vedy, našli sme zvrátené uspokojenie v tom, že
kalich tejto horkosti si vypije ďalšia generácia. Nalievame milióny do grantov, z ktorých nemôžete budovať tímy, rozvíjať potrebnú
infraštruktúru a ktorých výsledkom nie sú adekvátne mimoriadne objavy.

Poznáte spôsob, ako z toho von?

Nie je to o spôsobe, ktorý by som navrhol ja. Sme v tom všetci – najmä tí, z daní ktorých sa vedecký výskum financuje . Veľmi dobre
vieme, ako fungujú úspešné grantové agentúry, ako fungujú renomované univerzity. Je to tak jednoduché a predsa na Slovensku
nerealizovateľné!

S kozmonautom Ivanom Bellom na edukačnom podujatí v martinskej Slovenskej národnej knižnici. (zdroj: archív SNK)

Skúste podrobnejšie.

Všetky špičkové univerzity, na ktorých som pôsobil si vyberajú pracovne a výsledkovo najsilnejších jedincov. Tí sú magnetom pre
mladých, nových nádejných vedcov, ktorí sa okolo takýchto osobností prirodzene zoskupujú. Tento systém je zabehnutý a osvedčený.
Potrebujeme len odvahu ho prebrať. Našu biedu si naviac prehlbujeme neprehľadným systémom administratívnych pravidiel, často
dodatočne vymyslených a nezmyselných, pred ktorými naše najlepšie talenty unikajú za hranice Slovenska. I preto môžeme o podpore
špičkovej vedy na Slovensku len snívať, a kto vám tvrdí opak, pozrite sa čo svetoborné vlastne dokázal.

Čo by podľa vás malo byť ambíciou vedca?

Nebudem hovoriť za iných. Podľa mňa by to mala byť mentálna schopnosť nechať popri sebe vyrásť niekoho lepšieho, ako som ja.
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Vráťme sa k paleontológii. Čomu sa teraz venujete?

Oslovili ste ma v čase, keď sa láme chlieb. Na Univerzite Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, kde v súčasnosti pôsobím, dochádza v
týchto dňoch k formovaniu Centra integratívnej paleobiológie, čo je slovenský unikát. Vzniká v rámci Technologického a inovačného
parku, ktorý má niečo z ambície, o ktorej som práve hovoril. Pokúšam sa teda etablovať v Košiciach novú interdisciplinárnu výskumnú
platformu zacielenej na globálne fenomény evolúcie života, životného prostredia podnebia a hromadného vymierania. Taká je dnes
moderná paleontológia.

Paleontológia, paleobiológia sú vedecké odbory, ktorých obsah bežná populácia ani nepozná. Ako môžu ich výsledky dnes a prakticky
pomôcť ľudstvu. Prečo potrebujeme poznať pravek?

Veľmi to súvisí najmä s pochopení nášho miesta v prírode. Ak nepochopíte, čo všetko musel život podstúpiť na takom malom kúsku
kamennej gule vo vesmíre, tak ako si budete budovať rešpekt k prírode a podriaďovať jej zachovaniu svoje rozhodnutia? My sme tí, ktorí
sa vyskytli na Zemi podstatne neskôr ako život okolo nás. Sme tu hostia, nie páni. Tak veľa sa potrebujeme učiť, ako fungujú zákony
prírody a k akým katastrofám vedie ich porušovanie a ignorancia! Odpovede na tieto otázky prežitia dáva pravek. Ak nepoznáte svoju
minulosť, nemáte budúcnosť.

Na čo osobitne nás upozorňuje?

Že sa človek ako živočíšny druh správa veľmi barbarsky. Vulgárne a bezbreho expanduje zabíjaním všetkého živého, čo mu prekáža. A
dôsledkami tohto prístupu bude čoskoro trpieť. Ešte nedávno sme pochybovali, dnes konšpirujeme, ale teplota stúpa, vody je menej,
odpadkov pribúda, napätie stúpa... O dôvodoch tejto klimatickej zmeny môžeme diskutovať, avšak mimoriadny pokles biodiverzity a
rýchlosť vymierania v dôsledku ľudskej činnosti je dnes faktom.

Ale to sa stávalo aj v minulosti a človek prežil.

Život prežil – o ten nemám obavy. Človek to ale mal minimálne raz už namále. Dnes je situácia odlišná. Z koristi sa stal predátor. Dnes
nás je viac ako 8 miliárd a rast populácie sa zrýchľuje. Človek je živočích vybavený myslením a sebareflexiou. Vnímame, preto sa
snažíme svoj osud zvrátiť a robíme všetko preto, aby sa tak stalo.

V študovni Slovenskej národnej knižnice. Pripravuje si podklady pre knihu o Andrejovi Kmeťovi. (zdroj: archív SNK)

Lenže...

Lenže naša expanzia najmä za ostatných dvesto rokov je tak obrovská, že sme dostali populácie mnohých živočíchov a rastlín do
červených čísel. Vymierajú oveľa rýchlejšie, ako sa to dialo za ostatných minimálne desať miliónov rokov. Začíname sa blížiť k
parametrom katastrofických vymieraní, ktorými život na zemeguli prešiel. A to aj bez ohľadu na zmenu klímy. Je pravdou, že život sa
vyvíjal na našej planéte aj v podstatne teplejšom prostredí ako dnes. No tie zmeny sa diali postupne. Príroda mala čas na adaptáciu, čas
na prežitie. Dnes ho nemá. A s ňou ani my.

Opýtam sa na katastrofický scenár. Môže nastať?

Ak v našej nenasýtenosti budeme pokračovať, potom je katastrofický scenár len otázkou času. Katastrofický predovšetkým pre nás.
Niekedy nám z každej väčšej mláky kŕkali žaby. Dnes ich takmer nepočujeme. Obojživelník je citlivý na vodu a je na ústupe. A s ním
odchádzajú aj zdroje pitnej vody. To žabie ticho by nám ale malo znieť ako alarm. Lebo bez vody niet života. Také jednoduché to je.

Vidíte koniec ľudského rodu?

Možno sa ľudský rod objavil na planéte len na krátku dobu. Nevyužije svoj potenciál a zanikne. Jeho zánik by bol nepochybne
nasledovaný jednou z najvýraznejších epizód evolúcie života na našej planéte.

Uživí nás naša planéta? Aj na to dáva odpoveď prehistória?

Život na našej planéte sa držal vždy v rovnováhe. Štúdium praveku ponúka množstvo príkladov. Táto rovnováha kontrolovala
neprirodzený nárast predátorov. Počty predátorov boli korigované množstvom dostupnej potravy. To platilo až potiaľ, kým sa na planéte
neobjavil takzvaný človek rozumný. Stal sa z neho premnožený predátor, ktorý ničí pľúca Zeme, mení lesy na monokultúrne plantáže,
kontaminuje prostredie chémiou, je spolutvorcom nových púští, zabíja všetko, čo ho ohrozuje, i seba samého. Môže takýto druh prežiť?
Nemôže, ak z tejto planéty neutečie na inú.

Za akých okolností by sme mohli prežiť?

Mali by sme kriticky počúvať, čo hovoria odborníci, ktorí študujú globálne zmeny súvisiace s našou expanziou. Máme dostatok indícií, aby 
sme sa minimálne začali správať pokornejšie a ohľaduplnejšie. Bojíme sa to povedať nahlas, ale bez korigovania populačného rastu je
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kolaps len otázkou času. A kolaps znamená vojnu, ktorú vyhlásime sami sebe. Kde začať? Od seba, od vlastných nárokov, od
zodpovednosti za budúci život.

Michal Sýkora, spoluobjaviteľ dinosaurích stôp v Tichej doline. (zdroj: ©Martin Kundrát)

Poďme k Tatrám. S vaším menom sa spája významný objav. Išli ste po stopách Jozefa Michalíka a Milana Sýkoru ktorý v Tichej doline
pred polstoročím objavil veľkú trojprstú stopu dinosaura. Prvú na Slovensku. Vy ste objavili ďalšie. Ako to bolo?

Neustále ma čosi lákalo pozrieť si nálezisko osobne. Nepatrím medzi paleontológov, ktorí tvrdia, že sa na tom istom nálezisku nedá nič
nové nájsť. Práve naopak, a preto som sa nedal odradiť. A keď sa naskytla možnosť, vďaka ústretovosti docenta Sýkoru sme zavítali sme
na miesto nálezu aj s jeho bratom, ktorý nám pomohol získať povolenie na ďalší prieskum. Možno to bude znieť fantasticky, ale kopli sme
do prvého kameňa a bola tam. Ďalšia celá stopa dinosaura.

Tatranského? Toho, ktorého spomínaní vedci objavili pred polstoročím?

Nielen. Za štyri hodiny prehľadávania sme našli pozostatky asi desiatich stôp. Prekonali sme pôvodnú predstavu, že prvý objav bol vecou
pravekej náhody. Nie je to pravda. Je to veľké nálezisko o čom svedčia i nálezy na poľskej strane. Je pomerne netypické, pretože všetky
stopy sa podobajú na stopy mäsožravého dinosaura. A nepatrili jedinému typu masožravého dinosaura. S Milanom Sýkorom sme začali
pracovať na revízii významu tejto lokality. Bohužiaľ, docent Sýkora nás pred rokom opustil. Zanechal nám nielen svoju stopu dinosaura,
ale i ľudský rozmer vedca, ktorý som si na ňom mimoriadne cenil. Nová štúdia bude venovaná jeho pamiatke.

Ako vidíte budúcnosť paleontológie a paleobiológie?

Na Slovensku ešte stále panuje presvedčenie, že paleontológia patrí výhradne do geologických vied. Paradoxne tento názor zdieľa
väčšina geológov i paleontológov. A tak sa paleobiológia v rámci nášho prežitého systému dostala do medzipriestoru. Okúsil som to na
vlastnej koži pri žiadostiach o granty alebo pri obhajobe doktorskej dizertácie. Som však optimista. To, že sa tak správame na Slovensku,
nijakým spôsobom nezmení skutočný trend. Naše správanie ublíži len nám samotným.

V čom spočíva modernosť paleobiológie?

V rozsahu jej interdisciplinarity. A ja sa snažím túto interdisciplinaritu na Slovensku v Košiciach implantovať a kultivovať. Moje aktivity sú
predvojom generácie, ktorá ťahá paleontológiu tam, kam v skutočnosti patrí, teda do evolučnej biológie.

Dôvod?

Skameneliny sú pozostatkami niekedy žijúcich tvorov. My teda neštudujeme teda, ale odhaľujeme biologickú informáciu o živote, o jeho
premene, o schopnosti organizmov adaptovať sa a prežiť v neustále sa meniacom prostredí. Je to mozaika, ktorej obraz odhalia naši
potomkovi, ak budú ozaj rozumní.

Aké to je, poskladať takúto mozaiku?

Zložité! Našťastie pre moju generáciu pribudli fantastické technológie, ktoré nám umožňujú nový pohľad do prehistórie. Pravdupovediac,
na Slovensko som sa vrátil s cieľom a schopnosťami založiť tzv. synchrotrónovú paleontológiu. Teda disciplínu, ktorá je príkladom
sofistikovanej interdisciplíny využívajúcej najpokročilejšie zobrazovacie postupy, ktoré otvárajú nové možnosti poznávania ďalekej
histórie našej Zeme.

Znamená to, že Slovensko vykročilo na cestu moderného vnímania paleobiológie či paleontológie?

Verme, že áno. V Košiciach sa o to snažíme a výsledky našich medzinárodných projektov nás posmeľujú si veriť.

https://open.spotify.com/episode/3I3joPS28fdjGrdHORajz6

VIZITKA

Evolučný biológ doc. RNDr. Martin Kundrát, PhD. je prvým Slovákom, ktorý sa prebojoval medzi svetovú elitu paleobiológov. Jeho
vedecké základy sa formovali na Univerzite Karlovej a následne v Austrálii, Japonsku, USA. Renomovaná univerzita v Uppsale mu
ponúkla permanetné miesto. Napriek tomu sa po piatich rokoch vrátil na Slovensko, kde po systematickej vytrvalej práci s podporou
nového vedenia Technologického a inovačného parku a Univerzity Pavla Jozefa Šafárika a renomovaných zahraničných organizácii
zakladá novú inštitúciu – Centrum integratívnej paleobiológie.

Je zakladateľom slovenskej synchrotrónovej paleontológie v spolupráci s najväčším synchrotrónom sveta v Japonsku a zakladateľom
prvého laboratória integratívnej paleobiológie a evolúcie dinosaurov na Slovensku. Vedie výskumnú skupinu evolučnej biodiverzity.
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Organizoval paleontologické expedície v Argentíne, Číne, Rusku, Iráne, Maroku, Uzbekistane a zúčastnil sa ďalších v Kanade,
Mongolsku, USA a Novom Zélande. Prednášal vo viac ako 20 krajinách na piatich kontinentoch. O jeho objavoch referovali také mediálne
centrá ako CNN, Reuters, New York Times, Cell, National Geographic a ďalšie.

Popísal 15 nových živočíchov, medzi nimi nový druh Archaeopteryxa, a neznámych dinosaurov, pterosaurov a miniatúrneho polárneho
cicavca.

Je autorom početných vedeckých prác v renomovaných zahraničných časopisoch, dvoch slovensko-anglických vysokoškolských
učebníc, zahraničných filmových dokumentov i nositeľom mnohých vedeckých grantov a rôznych ocenení. Mimoriadnu pozornosť venuje
popularizácii vedeckého poznania.

Autor: Viera Legerská
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OBROVSKÁ STRATA Zomrel obľúbený LEKÁR! Bol špičkový odborník s láskavým prístupom, smútia pacienti aj kolegovia

Mária Fichnová

KOŠICE – Navždy odišiel obľúbený lekár. Vo veku 64 rokov zomrel vo štvrtok (3.4.) Ľubomír Šmálik. Počas svojej kariéry sa venoval
stomatológii a predovšetkým maxilofaciálnej chirurgii, teda chirurgii ústnej dutiny, čelusti a tváre. Smútia za ním blízki, pacienti aj
kolegovia.

Ľubomír Šmálik študoval na lekárskej fakulte Univerzity Pavla Jozefa Šafárika (UPJŠ) v Košiciach. Následne pracoval na Klinike
stomatológie a čeľustnej chirurgie v Košiciach, kde v rokoch 2004 až 2013 pôsobil ako primár. V roku 2008 sa stal špecialistom na
riadenie verejného zdravia a získal titul MPH (Master of Public Health – pozn. red.) s medzinárodnou platnosťou.

Lekár Ľubomír Šmálik Zdroj: Facebook/Fakultná nemocnica J.A Reimana Prešov

Od roku 2017 bol členom Výboru pre oro-maxilofaciálnu chirurgiu na Slovensku. Od decembra 2021 zastupoval Slovenskú republiku v
prestížnej medzinárodnej organizácii International Association of Oral and Maxillofacial Surgeons (IAOMS) so sídlom v Chicagu.

Vo Fakultnej nemocnici v Prešove zastával od roku 2015 funkciu zástupcu primára pre oblasť maxilofaciálnej chirurgie, ktorá bola
súčasťou Oddelenia otorinolaryngológie a chirurgie hlavy a krku.

Taktiež pracoval ako odborný garant ambulancie v súkromnom stomatologickom centre Implant Center v Košiciach. Špecializoval sa na
plastické operácie brady, aplikáciu tvárových implantátov a bielenie zubov.

Tímový hráč s pozitívnym pohľadom na veci

Pacienti si naňho spomínajú ako na skvelého odborníka, ktorí mnohým pomohol napriek strachu z náročných zákrokov. Smútia za ním
však aj jeho kolegovia, ktorí si ho vážili nielen pre jeho profesionálne schopnosti, ale aj pre ľudský prístup.

„Vždy komunikatívny, ochotný pomôcť, tímový hráč s pozitívnym pohľadom na veci. Odišiel odborník a skvelý človek, na ktorého budeme
navždy a s úctou spomínať. Rodine a blízkym vyjadrujeme úprimnú a hlbokú sústrasť,“ vyjadrila sa Fakultná nemocnica J.A Reimana v
Prešove.

„V pondelok sa rozlúčime s našim kolegom MUDr. Ľubomírom Šmálikom. Ešte stále si ťažko zvykáme hovoriť o ňom v minulom čase.
Pamätajme si ho ako lekára-odborníka hlavne ako človeka láskavého príjemného a veľmi priateľského. Nič viac netreba dodať, lebo on
taký naozaj bol. A to je tá najhlbšia stopa, ktorú nám zanecháva na ceste od našich sŕdc k večnosti. Odpočívaj v pokoji, pán doktor,
budeš nám všetkým chýbať,“ napísala o ňom kolegyňa Iveta.

„Nech Boh odmení jeho lásku a priateľstvo k nám, ktorí sme s ním pracovali.,Dobré ráno, aká bola služba?‘ Ďakujeme veľmi pekne pán
doktor,“ lúči sa kolegyňa Helena.

Posledná rozlúčka so zosnulým sa uskutoční v pondelok 7. apríla 2025 o 13.30 hod. na Verejnom cintoríne v Košiciach.

Autor: Mária Fichnová
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Dotyky s vedou v ŠVK: Vedec roka SR v kategórii Mladá vedecká pracovníčka

ZAUJÍMAVOSŤ

Štátna vedecká knižnica v Banskej Bystrici (ŠVK BB) v spolupráci Prírodovedeckou fakultou Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v
Košiciach predstaví v cykle Dotyky s vedou RNDr. Ivanu Šišolákovú, PhD., ktorá v roku 2023 získala ocenenie Vedec roka Slovenskej
republiky v kategórii Mladá vedecká pracovníčka.

Ivana Šišoláková získala ocenenie za budovanie významnej medzinárodnej spolupráce so súkromným sektorom a za významný prínos v
oblasti výskumu neenzymatických elektrochemických senzorov ako nových diagnostických metód. Podujatie sa uskutoční 9. apríla 2025
o 16:00 hod. v Spoločenskej sále Štátnej vedeckej knižnice v Banskej Bystrici.

Chémia je všade okolo nás a nie je možné bez nej fungovať

RNDr. IVANA ŠIŠOLÁKOVÁ, PhD. študovala analytickú chémiu na Univerzite Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, kde pokračovala v
doktorandskom štúdiu v študijnom odbore fyzikálna chémia. Je docentkou na katedre fyzikálnej chémie, od minulého roka pôsobí aj ako
vedúca katedry.

Jej výskum je zameraný na vývoj neenzymatických elektrochemických senzorov na diagnostiku vírusových a civilizačných ochorení
(SARS-CoV-2, influenza A, glukóza, inzulín, cholesterol a pod.), ktoré spolu so softvérovou aplikáciou predstavujú komplexné riešenie
samotestovania pacientov. Výhodou neenzymatických elektrochemických senzorov je najmä ich nízka cena, rýchlosť testovania (niekoľko
sekúnd), stabilita, vysoká citlivosť a selektivita.

Ivana Šišoláková

Výskum Ivany Šišolákovej vykazuje značný interdisciplinárny charakter, pričom kombinuje materiálovú chémiu, elektrochémiu,
biochémiu, biológiu a informatiku.

Je autorkou alebo spoluautorkou 18 publikácií publikovaných v karentovaných časopisoch s viac ako 200 citáciami a vyše 70 príspevkov
v konferenčných zborníkoch; v minulom roku publikovala ako spoluautorka osem vedeckých príspevkov (tri publikácie sú registrované v
databázach Web of Science a Scopus).

Je prvou autorkou vysokoškolského učebného textu s názvom Pokročilé elektrochemické metódy (2022). Tento text ďalej rozvíja učebné
texty zamerané na základné elektrochemické metódy, ktoré sa v súčasnosti používajú v modernom výskume. Je spoluautorkou
patentovej prihlášky PV-2022-35/D22008706/2022/ÚPV z roku 2023 s názvom Modifikovaná uhlíková elektróda so zvýšenou vodivosťou
a spôsob jej výroby.

Zúčastnila sa niekoľkých zahraničných výskumných pobytov (Ernst-Abbe-Hochschule Jena, Masarykova univerzita v Brne, Univerzita
Tomáša Baťu v Zlíne, Viedenská technická univerzita) a na mnohých zahraničných vedeckých konferenciách. V roku 2023 absolvovala
päťmesačný postdoktorandský pobyt v Centre polymérnych systémov v Zlíne zameraný na vývoj polyméru s optimálnymi vlastnosťami na
použitie v elektrochemických senzoroch a spolupracovala s jedným z najvýznamnejších odborníkov v oblasti vývoja polymérov prof. Ing.
Petrom Sáhom, CSc.

Napriek mnohým zahraničným kontaktom a spoluprácam sa rozhodla budovať svoju vedeckú kariéru na Slovensku. Kontakty získané
počas zahraničných pobytov využila na vytvorenie medzinárodného konzorcia, ktorého sa stala líderkou.

Toto konzorcium sa v spolupráci so súkromným sektorom zapojilo v roku 2023 do výzvy Sciencefor Peace and Security Program
vyhlásenej organizáciou NATO, a to s projektom Smart portable electrochemical sensors for on-site biomedical and environmental
analysis (Inteligentné prenosné elektrochemické senzory na biomedicínske a environmentálne analýzy na mieste).

Na základe výsledkov výskumu v oblasti elektrochemických senzorov bola v roku 2021 nominovaná na prestížne ocenenie ESET
Science Award v kategórii Výnimočná osobnosť vedy do 35 rokov.

Zdroj: Soňa Šóky, Foto: UPJŠ Košice a ilustračné
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NCDTV pripravuje vzdelávanie pre školských digitálnych koordinátorov

Zdieľaj na Facebooku

Ilustračná snímka. Foto: Teraz.sk - Elena Halačová

Po ukončení vzdelávania sa digitálni koordinátori môžu stať súčasťou celoslovenskej komunity Klubu digitálnych koordinátorov, ktorá má
momentálne 527 členov.

dnes 11:19

Košice 6. apríla (TASR) - Národné centrum pre digitálnu transformáciu vzdelávania (NCDTV) spustilo prihlasovanie na ďalšie inovačné
vzdelávanie pre pozíciu školského digitálneho koordinátora. Jeho hlavným cieľom je pripraviť učiteľov na vykonávanie konkrétnych
krokov smerujúcich k digitálnej transformácii školy.

Ako informovalo centrum, vzdelávanie je súčasťou národného projektu Digitálna transformácia vzdelávania a školy (NP DiTEdu) a pre
učiteľov je bezplatné. Projekt má kapacitu vyškoliť školského digitálneho koordinátora pre každú školu na Slovensku.

V školskom roku 2025/2026 sa pripravujú dva turnusy vzdelávania školských digitálnych koordinátorov, a to so začiatkom v septembri a
vo februári. Viac informácií vrátane spôsobu prihlásenia je možné nájsť na webstránke NCDTV. Svoje pracoviská má centrum na
Univerzite Pavla Jozefa Šafárika (UPJŠ) v Košiciach a na Univerzite Komenského (UK) v Bratislave.

„ Školský digitálny koordinátor je kľúčový pre digitálnu transformáciu školy. Je manažérom a lídrom zmien vo vzdelávaní, ktoré prinášame
do škôl. Ako pedagogický zamestnanec pomáha učiteľom efektívne využívať digitálne technológie a podporuje aktívne učenie žiakov, “
uviedol odborný garant projektu Dušan Šveda.

Gestorka vzdelávania a podpory školských digitálnych koordinátorov Katarína Kozelková priblížila, že vzdelávanie zahŕňa štyri hlavné
témy, ktoré presvedčia účastníkov, že digitálna transformácia školy je dobrým spôsobom, ako zlepšiť vzdelávanie žiakov. „ Digitálny
koordinátor získa prehľad o digitálnych kompetenciách žiakov a učiteľov a pochopí ich dôležitosť. Účastníci si tiež začnú pripravovať
akčný plán školy na podporu digitálnej transformácie, “ konštatovala.

Po ukončení vzdelávania sa digitálni koordinátori môžu stať súčasťou celoslovenskej komunity Klubu digitálnych koordinátorov, ktorá má
momentálne 527 členov.

Autor: TASR
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B.Bystrica: V rámci cyklu Dotyky s vedou ponúkne ŠVK stretnutie s I. Šišolákovou

Banská Bystrica 6. apríla (TASR) - Aprílové stretnutie v rámci cyklu Dotyky s vedou, ktoré organizuje Štátna vedecká knižnica v Banskej
Bystrici (ŠVK BB), predstaví vedkyňu Ivanu Šišolákovú. PR manažérka knižnice Soňa Šóky informovala, že stretnutie sa uskutoční v
stredu 9. apríla o 16.00 h v Spoločenskej sále ŠVK BB. Šišoláková získala v roku 2023 ocenenie Vedec roka Slovenskej republiky v
kategórii Mladá vedecká pracovníčka. Je docentkou na katedre fyzikálnej chémie Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, od
minulého roka pôsobí aj ako vedúca katedry. Jej výskum je zameraný na vývoj neenzymatických elektrochemických senzorov na
diagnostiku vírusových a civilizačných ochorení, ktoré spolu so softvérovou aplikáciou predstavujú komplexné riešenie samotestovania
pacientov. Je autorkou alebo spoluautorkou viacerých odborných publikácií, zúčastnila sa na niekoľkých zahraničných výskumných
pobytoch a mnohých zahraničných vedeckých konferenciách. „Napriek mnohým zahraničným kontaktom a spoluprácam sa rozhodla
budovať svoju vedeckú kariéru na Slovensku. Kontakty získané počas zahraničných pobytov využila na vytvorenie medzinárodného
konzorcia, ktorého sa stala líderkou a ktoré sa v spolupráci so súkromným sektorom zapojilo v roku 2023 do výzvy Science for Peace
and Security Program vyhlásenej organizáciou NATO,“ dodala Šóky. sop von

Autor: TASR
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V rámci cyklu Dotyky s vedou ponúknu stretnutie s I. Šišolákovou

Na snímke Ivana Šišoláková. Foto: TASR - Martin Baumann

Šišoláková získala v roku 2023 ocenenie Vedec roka Slovenskej republiky v kategórii Mladá vedecká pracovníčka.

dnes 11:39

Banská Bystrica 6. apríla (TASR) - Aprílové stretnutie v rámci cyklu Dotyky s vedou, ktoré organizuje Štátna vedecká knižnica v Banskej
Bystrici (ŠVK BB), predstaví vedkyňu Ivanu Šišolákovú. PR manažérka knižnice Soňa Šóky informovala, že stretnutie sa uskutoční v
stredu 9. apríla o 16.00 h v Spoločenskej sále ŠVK BB.

Šišoláková získala v roku 2023 ocenenie Vedec roka Slovenskej republiky v kategórii Mladá vedecká pracovníčka. Je docentkou na
katedre fyzikálnej chémie Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, od minulého roka pôsobí aj ako vedúca katedry.

Jej výskum je zameraný na vývoj neenzymatických elektrochemických senzorov na diagnostiku vírusových a civilizačných ochorení, ktoré
spolu so softvérovou aplikáciou predstavujú komplexné riešenie samotestovania pacientov. Je autorkou alebo spoluautorkou viacerých
odborných publikácií, zúčastnila sa na niekoľkých zahraničných výskumných pobytoch a mnohých zahraničných vedeckých
konferenciách.

„ Napriek mnohým zahraničným kontaktom a spoluprácam sa rozhodla budovať svoju vedeckú kariéru na Slovensku. Kontakty získané
počas zahraničných pobytov využila na vytvorenie medzinárodného konzorcia, ktorého sa stala líderkou a ktoré sa v spolupráci so
súkromným sektorom zapojilo v roku 2023 do výzvy Science for Peace and Security Program vyhlásenej organizáciou NATO, “ dodala
Šóky.

Autor: TASR

https://mediaboard.com/
https://app.mediaboard.com/article/4256912898/f29b07f9edaddec3fa6b?topic_monitor=30189&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE3NDY2MDQ1ODEsIndpZCI6MTAwNzQsImFpZCI6NDI1NjkxMjg5OCwidGlkIjozMDE4OX0.yIGrdDuwW3XcAeA5KVHdwlEIPi7iqIKGuCEq99dI73I
https://www.teraz.sk/regiony/v-ramci-cyklu-dotyky-s-vedou-ponuknu-s/869213-clanok.html


Mediaboard Slovakia s. r. o. | mediaboard.com 15

B.Bystrica: V rámci cyklu Dotyky s vedou ponúkne ŠVK stretnutie s I. Šišolákovou  
  6. 4. 2025, 11:39, Zdroj: TASR, Vydavateľ: Tlačová agentúra Slovenskej republiky, Sentiment: Pozitívny, Téma: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v

Košiciach, Kľúčové slová: Univerzita Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach

B.Bystrica: V rámci cyklu Dotyky s vedou ponúkne ŠVK stretnutie s I. Šišolákovou

Banská Bystrica 6. apríla (TASR) - Aprílové stretnutie v rámci cyklu Dotyky s vedou, ktoré organizuje Štátna vedecká knižnica v Banskej
Bystrici (ŠVK BB), predstaví vedkyňu Ivanu Šišolákovú. PR manažérka knižnice Soňa Šóky informovala, že stretnutie sa uskutoční v
stredu 9. apríla o 16.00 h v Spoločenskej sále ŠVK BB.

Šišoláková získala v roku 2023 ocenenie Vedec roka Slovenskej republiky v kategórii Mladá vedecká pracovníčka. Je docentkou na
katedre fyzikálnej chémie Univerzity Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach, od minulého roka pôsobí aj ako vedúca katedry.

Jej výskum je zameraný na vývoj neenzymatických elektrochemických senzorov na diagnostiku vírusových a civilizačných ochorení, ktoré
spolu so softvérovou aplikáciou predstavujú komplexné riešenie samotestovania pacientov. Je autorkou alebo spoluautorkou viacerých
odborných publikácií, zúčastnila sa na niekoľkých zahraničných výskumných pobytoch a mnohých zahraničných vedeckých
konferenciách.

„Napriek mnohým zahraničným kontaktom a spoluprácam sa rozhodla budovať svoju vedeckú kariéru na Slovensku. Kontakty získané
počas zahraničných pobytov využila na vytvorenie medzinárodného konzorcia, ktorého sa stala líderkou a ktoré sa v spolupráci so
súkromným sektorom zapojilo v roku 2023 do výzvy Science for Peace and Security Program vyhlásenej organizáciou NATO,“ dodala
Šóky.

sop von
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Košický kraj ocení významné osobnosti

V stredu 23. apríla počas slávnostného galavečera Košický samosprávny kraj (KSK) ocení viacero osobností. Oceňovanie sa uskutoční v
Národnom divadle Košice a bude vysielané online na viacerých platformách a tiež na veľkoplošnej obrazovke pred divadlom.

Zdroj: vucke.sk

Ocenenia bude odovzdávať predseda KSK Rastislav Trnka (nezávislý), získajú ich jedenásti jednotlivci a tri kolektívy . Udelené budú v
kategóriách Cena Košického kraja za rok 2024, Cena predsedu Košického samosprávneho kraja za rok 2024 a čestná cena predsedu
Košického samosprávneho kraja za rok 2024. Rovnako bude udelený aj titul historická osobnosť regiónu , jeho laureátom bude
zakladateľ Medzinárodného maratónu mieru Vojtech Bukovský .

MOHLO BY VÁS ZAUJÍMAŤ

Na verejnoprospešné projekty v Košickom kraji poputuje tento rok rekordná suma

„Medzi ocenenými sú zastúpené vedecké aj umelecké profesie, nechýbajú dobročinné aktivity, šport, ale aj duchové hodnoty. Všetci majú
spoločné jedno – odhodlanosť deň čo deň robiť svoju profesiu najlepšie ako vedia, napriek ťažkostiam či zlyhaniam. Ukazujú, že každá
práca si vyžaduje poriadnu dávku kreativity, nezáleží na tom, či ide o výrobu šperkov, alebo zostrojenie vesmírnej družice,” uviedol Trnka
a pripomenul, že udeľovanie ocenení môže sledovať aj verejnosť, a to o 18:00. 23. apríla . Ide o výročie prvého zasadnutia historickej
predchodkyne KSK, Košickej župy.

V dvoch zo štyroch kategórií nominoval ocenených Trnka. „Cenu predsedu Košického samosprávneho kraja za rok 2024 získa operná
speváčka Lívia Nagy Abaházi. Taktiež vedecký tím leteckej fakulty TUKE, a to za zostrojenie družice, ktorú na obežnú dráhu Zeme
vyniesla raketa Ariane 6 Európskej vesmírnej agentúry. Ďalším kolektívom je Folklórny súbor Hornád, klenot slovenskej folklórnej
scény. Ocenenie si prevezme herečka a rodáčka z Košíc, ktorá pôsobí aj za „veľkou mlákou”, Jana Kolesárová, a päticu uzatvára
hokejový brankár Rastislav Staňa,” priblížila samospráva. Čestnú cenu predsedu KSK za rok 2024 si odnesie módna návrhárka Michaela
Juhász, taktiež uznávaná šperkárka Petra Tóth. „Tretím oceneným kolektívom bude upcyklingový projekt Odpadnesh, ktorý zároveň
poskytuje prácu ľuďom v komplikovanej životnej situácii. Kraj vzdá hold aj speváčke Tine, a to nielen za reprezentáciu kraja na pódiách
doma, ale aj za hranicami,” dopĺňa KSK.

Zdroj:(SITA,kl)

KOHO BY STE VOLILI V PRIMÁTORSKÝCH VOĽBÁCH?

Ktorému z týchto kandidátov by ste odovzdali svoj hlas do primátorskej funkcie v meste Košice, ak by sa voľby konali dnes?

(Predbežné výsledky ankety majú len informatívny charakter - na kosicednes.sk budeme zverejnovať predbežné očistené výsledky raz
týždenne. Trvanie ankety je do konca mesiaca apríl. Finálne výsledky budú zverejnené v priebehu prvého týždňa po uzatvorení ankety,
hlasovanie je možné z jednej IP a relácie iba raz. Povolené sú len hlasy zo SR.)

Jaroslav Polaček 243

Lenka Kovačevičová 233

Igor Šimko 350

Miloslav Klíma 138

Ladislav Lörinc 786

Milan Lesňák 193

Štefan Laský 64

Prosím, pridajte dôvod hlasovania

MOHLO BY VÁS ZAUJÍMAŤ

Zosadia Polačeka z trónu? Alebo ostanú v jeho tieni?
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Košický kraj ocení významné osobnosti

Odoberajte novinky priamo do vášho emailu.
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Leave this field empty if you're human:

Váš osobný údaj (e-mail) bude spracovaný podľa zásad ochrany osobných údajov, ktoré vychádzajú zo slovenskej a európskej
legislatívy. Stlačením tlačidla dávate súhlas so spracovaním pre zasielanie našich e-mailových noviniek (nové články, reklamné správy)
po dobu max. 5 rokov. Svoj súhlas môžete kedykoľvek zrušiť cez tlačidlo “odhlásiť sa z newslettra” v každom e-maile.

06.04.2025 | 12:06

Košický kraj ocení významné osobnosti

V stredu 23. apríla počas slávnostného galavečera Košický samosprávny kraj (KSK) ocení viacero osobností. Oceňovanie sa uskutoční v
Národnom divadle Košice a bude vysielané online na viacerých platformách a tiež na veľkoplošnej obrazovke pred divadlom.

Zdroj: vucke.sk

Ocenenia bude odovzdávať predseda KSK Rastislav Trnka (nezávislý), získajú ich jedenásti jednotlivci a tri kolektívy. Udelené budú v
kategóriách Cena Košického kraja za rok 2024, Cena predsedu Košického samosprávneho kraja za rok 2024 a čestná cena predsedu
Košického samosprávneho kraja za rok 2024. Rovnako bude udelený aj titul historická osobnosť regiónu, jeho laureátom bude zakladateľ
Medzinárodného maratónu mieru Vojtech Bukovský.

MOHLO BY VÁS ZAUJÍMAŤ

Na verejnoprospešné projekty v Košickom kraji poputuje tento rok rekordná suma

„Medzi ocenenými sú zastúpené vedecké aj umelecké profesie, nechýbajú dobročinné aktivity, šport, ale aj duchové hodnoty. Všetci majú
spoločné jedno – odhodlanosť deň čo deň robiť svoju profesiu najlepšie ako vedia, napriek ťažkostiam či zlyhaniam. Ukazujú, že každá
práca si vyžaduje poriadnu dávku kreativity, nezáleží na tom, či ide o výrobu šperkov, alebo zostrojenie vesmírnej družice,” uviedol Trnka
a pripomenul, že udeľovanie ocenení môže sledovať aj verejnosť, a to o 18:00. 23. apríla. Ide o výročie prvého zasadnutia historickej
predchodkyne KSK, Košickej župy.

V dvoch zo štyroch kategórií nominoval ocenených Trnka. „Cenu predsedu Košického samosprávneho kraja za rok 2024 získa operná
speváčka Lívia Nagy Abaházi. Taktiež vedecký tím leteckej fakulty TUKE, a to za zostrojenie družice, ktorú na obežnú dráhu Zeme
vyniesla raketa Ariane 6 Európskej vesmírnej agentúry. Ďalším kolektívom je Folklórny súbor Hornád, klenot slovenskej folklórnej
scény. Ocenenie si prevezme herečka a rodáčka z Košíc, ktorá pôsobí aj za „veľkou mlákou”, Jana Kolesárová, a päticu uzatvára
hokejový brankár Rastislav Staňa,” priblížila samospráva. Čestnú cenu predsedu KSK za rok 2024 si odnesie módna návrhárka Michaela
Juhász, taktiež uznávaná šperkárka Petra Tóth. „Tretím oceneným kolektívom bude upcyklingový projekt Odpadnesh, ktorý zároveň
poskytuje prácu ľuďom v komplikovanej životnej situácii. Kraj vzdá hold aj speváčke Tine, a to nielen za reprezentáciu kraja na pódiách
doma, ale aj za hranicami,” dopĺňa KSK.

Zdroj:(SITA,kl)

Košický klub sa pokúsi presadiť nové usporiadanie mestských častí v Košiciach

Košický klub sa pokúsi presadiť nové usporiadanie mestských častí (MČ) v Košiciach. Ako uviedol mestský poslanec Dominik Babušík,
pripravené sú dva návrhy. Prvý hovorí o tom, ako sa zmenia katastrálne územia a dôjde k novému usporiadaniu MČ. Územia jednotlivých
mestských častí by sa mali spojiť do nových. Druhý návrh sa týka napríklad samotných kompetencií.

Prehľad odstávok elektiny v Košickom kraji na tento týždeň

Spoločnosť Východoslovenská distribučná oznámila, že z dôvodu plánovaných prác na zariadeniach distribučnej sústavy dôjde počas
tohto týždňa k viacerým odstávkam elektrickej energie v Košickom kraji. Od pondelka 24. marca do piatka 28. marca 2025 sa dotknú
viacerých miest a obcí v rámci celého kraja.
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NCDTV pripravuje ďalšie vzdelávanie pre školských digitálnych koordinátorov

Košice 6. apríla (TASR) - Národné centrum pre digitálnu transformáciu vzdelávania (NCDTV) spustilo prihlasovanie na ďalšie inovačné
vzdelávanie pre pozíciu školského digitálneho koordinátora. Jeho hlavným cieľom je pripraviť učiteľov na vykonávanie konkrétnych
krokov smerujúcich k digitálnej transformácii školy.

Ako informovalo centrum, vzdelávanie je súčasťou národného projektu Digitálna transformácia vzdelávania a školy (NP DiTEdu) a pre
učiteľov je bezplatné. Projekt má kapacitu vyškoliť školského digitálneho koordinátora pre každú školu na Slovensku.

V školskom roku 2025/2026 sa pripravujú dva turnusy vzdelávania školských digitálnych koordinátorov, a to so začiatkom v septembri a
vo februári. Viac informácií vrátane spôsobu prihlásenia je možné nájsť na webstránke NCDTV. Svoje pracoviská má centrum na
Univerzite Pavla Jozefa Šafárika (UPJŠ) v Košiciach a na Univerzite Komenského (UK) v Bratislave.

„Školský digitálny koordinátor je kľúčový pre digitálnu transformáciu školy. Je manažérom a lídrom zmien vo vzdelávaní, ktoré prinášame
do škôl. Ako pedagogický zamestnanec pomáha učiteľom efektívne využívať digitálne technológie a podporuje aktívne učenie žiakov,“
uviedol odborný garant projektu Dušan Šveda.

Gestorka vzdelávania a podpory školských digitálnych koordinátorov Katarína Kozelková priblížila, že vzdelávanie zahŕňa štyri hlavné
témy, ktoré presvedčia účastníkov, že digitálna transformácia školy je dobrým spôsobom, ako zlepšiť vzdelávanie žiakov. „Digitálny
koordinátor získa prehľad o digitálnych kompetenciách žiakov a učiteľov a pochopí ich dôležitosť. Účastníci si tiež začnú pripravovať
akčný plán školy na podporu digitálnej transformácie,“ konštatovala.

Po ukončení vzdelávania sa digitálni koordinátori môžu stať súčasťou celoslovenskej komunity Klubu digitálnych koordinátorov, ktorá má
momentálne 527 členov.

UPOZORNENIE: TASR ponúka k správe zvukový záznam.

hol von

Autor: HOL
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Aj za čokoládu platíme viac, ceny kakaa stúpajú. Zisťovali sme, ako ho pestujú v Košiciach

Slovensko Zahraničie Ekonomika Regióny Šport Tlačové besedy News in English Auto-Moto Zdravie Spoločnosť

pondelok 7. 4. Zoltán

ta3/Katarína Cimborová

včera 13:05

Aj za čokoládu si platíme viac. Zisťovali sme preto, ako je to s pestovaním kakaovníka v našich končinách. Pri troche šťastia by ste sa z
plodov tešili najskôr až po troch rokoch od zasadenia stromu.

Ceny kakaa stúpajú, dopestovať ho doma nie je jednoduché

Cena kakaa v posledných rokoch vzrástla o viac ako 300 percent, čo sa výrazne odrazilo aj na cenách čokolády. Na otázku, ako tento
rast cien vnímajú obyvatelia Košíc, zazneli rôzne názory – niektorí tvrdia, že dnes je drahé už úplne všetko, iní si čokoládu doprajú bez
ohľadu na cenu.

Ak by ste si však chceli kvôli vysokým cenám kakao dopestovať doma, čaká vás náročná úloha. V košickej botanickej záhrade pestujú
kakaovník už takmer 15 rokov.

„Dôležité je zachovať celoročne vysokú teplotu aj vlhkosť vzduchu. Listy treba pravidelne rosiť a rastlinu polievať najlepšie dažďovou
vodou. Tvrdá voda jej škodí," hovorí odborný pracovník Botanickej záhrady UPJŠ Košice Martin Pizňák.

Milovníci čokolády siahnu hlbšie do vrecka. Záplavy, extrémne sucho či hurikány sa podpísali na úrode

Kakaovník je samoopelivý

Dobrou správou je, že kakaovník je samoopelivý, takže na úrodu stačí len jeden strom. Zatiaľ čo na plantážach dokáže priniesť desiatky
kilogramov kakaa, v našich podmienkach sú výnosy oveľa menšie.

„Kakaovník je typický kauliflóriou – čo znamená, že kvitne a plodí priamo na kmeni. Dozrievanie plodov trvá aj pol roka," vysvetľuje
Prizňák.

Na to, aby sa kakaové bôby mohli premeniť na kakao, musia semená vo vnútri prejsť procesom fermentácie a sušenia. V Botanickej
záhrade ich však na čokoládu nevyužívajú.

„Plody využívame na rozmnožovanie alebo ich vymieňame s inými botanickými záhradami. Nie všetky plody totiž musia byť klíčivé, preto
využívame každú úrodu naplno," uzavrel odborný pracovník Botanickej záhrady UPJŠ Košice Martin Pizňák.

Autor: Katarína Cimborová
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[strojový prepis] …Svoje pracoviská má centrum na univerzite Pavla Jozefa Šafárika v Košiciach a na Univerzite Komenského v
Bratislave, pokračuje odborný garant projektu Dušan šveda. Rola školského digitálneho koordinátora z hľadiska digitálnej transformácie
vzdelávania samotnej školy kľúčom tom, že on je v podstate manažérom, takým lídrom zmien, ktoré prinášame do škôl.…
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Počasie Košice: Predpoveď na dnešný deň (07. 04. 2025)

Košice

V Košiciach sa očakáva chladný začiatok dňa s možným ranným mrazom, nasledovať bude zamračený deň.

Prečítať si článok neskôr

07. apr. 2025 o 04:20 Čas čítania: 8min

Počasie Košice: Predpoveď na dnešný deň (07. 04. 2025)

V Košiciach sa očakáva chladný začiatok dňa s možným ranným mrazom, nasledovať bude zamračený deň.

Aktuálna predpoveď počasia

06:17

19:31

V Košiciach sa v piatok 7. apríla 2025 očakáva zamračené počasie s maximálnou teplotou 8,6 °C. Ráno bude chladné s minimálnou
teplotou -1,4 °C. Vietor bude fúkať rýchlosťou do 21,6 km/h. Pravdepodobnosť zrážok je nízka, neočakáva sa dážď ani sneh. Východ
slnka je o 06:17 a západ slnka o 19:31.

Predpoveď počasia na nasledujúce dni

Predpoveď na 7 dní

-1.4 °C 8.6 °C 21.6 km/h 0.1 mm 06:17 19:31 Ut

2.4 °C 10.7 °C 20.5 km/h 0.3 mm 06:15 19:32 St

0.4 °C 12.6 °C 14.8 km/h 0.0 mm 06:13 19:34 Št

3.8 °C 13.6 °C 32.4 km/h 0.1 mm 06:11 19:35 Pi

3.7 °C 18.1 °C 28.4 km/h 0.0 mm 06:09 19:37 So

7.5 °C 19.0 °C 16.9 km/h 0.0 mm 06:07 19:38 Ne

8.0 °C 16.5 °C 25.6 km/h 0.0 mm 06:06 19:40

Pohľad do minulosti: Extrémne počasie v Košiciach

Pri pohľade na historické údaje o počasí v Košiciach za posledných 10 rokov (2015-2024) sa vynímajú niektoré extrémne hodnoty.
Najvyššia zaznamenaná teplota bola 20,8 °C, 7. apríla 2024. Naopak, najchladnejšie bolo v rovnaký deň roku 2023, kedy teplota klesla
na 0,2 °C a napadlo 2 cm snehu. Najvyššia zaznamenaná rýchlosť vetra dosahovala 32 km/h, a to 7. apríla 2015. Najdaždivejším dňom
bol 7. apríl 2021 s úhrnom zrážok 1,8 mm. Tieto extrémy poukazujú na variabilitu počasia v Košiciach počas apríla a zdôrazňujú
dôležitosť sledovania aktuálnej predpovede.

Klimatické zmeny a ich vplyv na počasie v Košiciach

Extrémne výkyvy počasia zaznamenané v Košiciach v posledných rokoch poukazujú na rastúci vplyv klimatických zmien. Zvýšená
frekvencia a intenzita extrémnych meteorologických javov, ako sú vlny horúčav, mrazy, silný vietor a prívalové zrážky, predstavuje výzvu
pre miestne ekosystémy a životné prostredie. Je dôležité sledovať tieto zmeny a prijímať opatrenia na zmiernenie ich negatívnych
dopadov.

Tipy na trávenie času v Košiciach

Napriek zamračenému počasiu Košice ponúkajú množstvo možností na trávenie voľného času. Navštíviť môžete napríklad Štátnu 
filharmóniu Košice, Východoslovenské múzeum alebo si vychutnajte kávu a koláč v jednej z útulných kaviarní v centre mesta. Ak by bolo
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slnečno, ideálnym miestom na prechádzku je park Mestský park alebo Botanická záhrada UPJŠ. Pre milovníkov histórie je k dispozícii
Dóm svätej Alžbety a Kaplnka sv. Michala.

Aktivujte si službu a dostávajte upozornenia na najdôležitejšie správy dňa.

Zdieľať
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